
 حضور سعید جلیلی در مجلس 
به کسی جز قالیباف بر نمی خورد

بیرونادارهمیشود؟ مجلساز آیابخشیاز
قرار بود دولتش در سایه باشد اما حالا چند وقتی 
می شود که نه تنها آفتابی شده، بلکه به مانند آفتاب 
ظهر تابستان است، سعید جلیلی که پس از شکست 
در انتخابات ۱۳۹۲ به دنبال ایجاد دولت سایه رفت، بعد 
از آن هم نتوانست هیچگاه نظر رای دهندگان را به خود 
کثریت رای دهندگان واقع  جلب کند و مورد اعتماد ا
شود. حالا در اقدامی عجیب عکسی از حضور سعید 
جلیلی در مجلس منتشر شده است، اما این عکس 
نیست که عجیب است بلکه محل و علت عکس است 

که غیرعادی می نماید. 
 روایت دیگر از یک عکس 

سعید جلیلی نامزد شکست خورده انتخابات ۱۴۰۳، 
پستی در شبکه اجتماعی ایکس منتشر کرده و با انتشار 
کسیون انقلاب نوشته  عکسی از حضورش در جلسه فرا
کنون، بررسی کلیات لایحه ی برنامه بودجه   است: »هم ا
شورای  مجلس  نمایندگان  جمع  در  حضور  با   ۱۴۰۴
اسلامی«. این جلسه و تصویر روایت دیگری نیز دارد، 
که قرار  که درست در روزی برگزار می شود  جلسه ای 
بودجه  کلیات  ار  دفاع  برای  رئیس جمهوری  است 
۱۴۰۴ به مجلس برود و یکی از سرسخت ترین مخالفان 
دولت در جمع برخی نمایندگان حاضر می شود. محل 
۹۰ مجلس بود اما  کمیسیون اصل  جلسه مذکور در 
کسیون انقلاب اسلامی خورده است  میزبانی به نام فرا
و دعوت کننده نیز یکی از چهره های تند مجلس یعنی 

پژمانفر است. 
مرسوم است جلساتی که تعداد شرکت کنندگان آن 
کمیسیون های مجلس باشد  بیشتر از ظرفیت دفاتر 
گزار می شود چون محل این  در کمیسیون اصل ۹۰ برا
کمیسیون از دیگر کمیسیون ها بزرگتر است و گنجایش 
بیشتری دارد. اما این نکته در اصل ماجرا تغییری ایجاد 
نمی کند. نامزد شکست خورده، در روزی که قرار است 
رقیب او در انتخابات و رئیس جمهوری فعلی از بخش 
نخست لایحه بودجه اش دفاع کند، در جمع نمایندگانی 
کثر کمیسیون اصل ۹۰ حاضر شود تا به قول  به تعداد حدا
یک نماینده »درباره نقاط ضعف و قوت« لایحه بودجه 

نظر دهد.
  چه کسی گردن می گیرد؟

کسیون  کسیون انقلاب یا همان فرا میزبان جلیلی، فرا
کسیونی که طیف قالیباف و جبهه  کثریت، همان فرا ا
پایداری و شریان زیر یک سقف جمع می شوند، از همین 
حالا هم مشخص است که هیات رئیسه یا نمایندگان 
کسیون، دعوت و حضور سعید جلیلی  اثرگذار این فرا
را گردن نخواهند گرفت. چرا که این حضور را می توان 
یک  موعود  روز  در  که  کرد  تشبیه  خاص  رفتاری  به 
تصمیم گیری، برای اثرگذاری بر آن اقدام می کند. این 
اولین بار نیست که جلیلی در تلاش برای تاثیرگذاری 
بر تصمیم مجلس است، او پیش از این نیز در روزهای 
منتهی به جلسات بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی 
دولت پزشکیان با تعدادی از نمایندگان مجلس به 
نشست و برخاست پرداخت، جلساتی که همان زمان هم 
انتقادات زیادی را در پی داشت، انتقاداتی از این جنس 
که او سعی دارد بر تصمیمات مجلس تاثیر بگذارد و از 
سوی دیگر مجلس استقلال خود را از دست داده است. 
شاید چنین جلساتی برای نمایندگان مرسوم باشد، اما 
وقتی محور جلسات نامزد شکست خورده انتخابات 
است و درباره دولتی صحبت می شود که رئیس آن رقیب 
آن چهره  بوده، مشخص است که جلسه ای معمولی 

نیست.
  فراتر از رئیس دولت سایه 

محمدباقر  میان  رقابت  کنار  در  وقتی  اینها  همه 
جریان  در  جلیلی  سعید  و  مجلس  رئیس  قالیباف 
انتخابات ۱۴۰۳ قرار بگیرد، تردیدها نسبت به اهداف 
و  قالیباف  رقابت  بیشتر می کند.  را  اینگونه جلسات 
جلیلی در انتخابات ۱۴۰۳ زخم قدیمی میان این دوطیف 
را دوباره باز کرد و این بار هم کار به زد و خورد رسانه ای 
کشیده شد، دامنه این تنش ها بعد از انتخابات هم 
کشیده شد و هر طرف، طرف دیگر را مسبب شکست 
اصولگرایان در انتخابات می دانست. این نوع رفتار 
جلیلی در جلسه گذاشتن با نمایندگان قبل از روزهای 
مهم تصمیم گیری در مجلس و حالا حضور در مجلس 
و جلسه با برخی نمایندگان ساعتی پیش از رای گیری 
درباره لایحه بودجه سال آینده، نشان می دهد، جلیلی نه 
تنها هنوز فکر می کند انتخابات تمام نشده، حتی احتمالا 
خود را دیگر رئیس دولت سایه هم نمی داند و جایگاهی 

فراتر برای خود متصور است.
کنش قالیباف!  وا

گر بنا بر این باشد که حضور  با تمامی این اوصاف، ا
کسیون  با نمایندگان فرا جلیلی در مجلس و جلسه 
کثریت به کسی بر بخورد، آن فرد محمدباقر قالیباف  ا
است، کسی که ریاست مجلس و به نوعی رهبری سیاسی 
گر چه شاید  طیف های نزدیک به خود را برعهده دارد. ا
کارشناس  عده ای این اقدام را در حد جلسه با یک 
بدانند، اما با توجه به سابقه جلیلی نمی توان چنین 

تصوری داشت.
 تحرک حواریون میرباقری 

که حواریون  این موضوع وقتی عجیب تر می شود 
فکری  خط  پیاده کردن  در  سعی  مجلس  در  جلیلی 
که در ضدیت با  و راهبردهای او را دارند، حواریونی 
دولت و هرگونه زاویه با نگاه خود، رودربایستی را کنار 
گذاشته اند و مستقیما به مخالفانشان می تازند، و از 
سوی دیگر کارنامه شان نشان داده که برایشان نتیجه 
بسیار مهم تر از وسیله است. این رویکرد وقتی عجیب تر 
از قبلی می شود که به یاد آورده شود، خود سعید جلیلی 
از حواریون سیدمحمدمهدی میرباقری است، کسی که 
گر  معتقد است »برای رسیدن به مقصد قرب الهی حتی ا
نصف مردم جهان کشته شوند، می ارزد، لذا کشته شدن 
۴۲ هزار نفر از مردم غزه در قبال آن مقصد بزرگ اهمیت 

ندارد«.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید خود 
اصولگرایانی که سال ۱۴۰۰ سرمست و خوشحال 
از کناررفتن رقبا در انتخابات ریاست جمهوری 
و شوراهای ۱۴۰۰ به فکر حضور در نهادهای 
انتخابی بودند تصورش را هم نمی کردند که 
حتی نتوانند تا پایان دوره مواضع یکدیگر را 
تحمل کنند و یکسال مانده به پایان دوره علیه 
هم موضع گیری کنند و به عبارتی برای یکدیگر 
شمشیر از رو ببندند و با یکدیگر با لحنی تند 
سخن بگویند. با این حال هر چند تلخ، اما 
این یک واقعیت است. روایت شورای شهر 
که ماه  هاست از  یکدست اصولگرای تهران 
طرفی درگیر اختلافات درون شورایی و از طرف 
درگیر اختلافات با شهردار و شهرداری است. 
شورایی که مدت هاست در مورد یک مساله 
تصمیم واحدی اتخاذ نکرده و کمتر زمانی 
می شود که در یک جلسه از آن انتقاداتی نسبت 
به عملکرد شهردار تهران در حوزه های مختلف 
شهری مطرح نشود. اما واقعیت امر بر آن است 
که برخلاف دوره های گذشته  که شورای شهر 
و شهرداری در یک ارتباط هماهنگ و متقابل 
قرار داشتند و در حوزه های مختلف تا حد 
امکان تلاش بر اتخاذ مواضع واحد یا نزدیک 
به هم بود؛ اما در این دوره شاهدیم که عده ای 
از اعضای شورا به طور کلی عملکرد علیرضا 
کانی در مقام شهردار تهران را زیرسوال برده  زا
و بر همین اساس نیز بارها به سمت سوال از 
شهردار و حتی طرح بحث استیضاح رفته اند. 
کانی حامی بزرگی مثل مهدی  اما از آنجایی که زا
چمران در جایگاه ریاست شورای شهر دارد 
طبیعی است که چندان وقعی به مخالفان 
گر  همین  خود در شورای شهر تهران ننهد. اما ا
شرایط را از منظر یک ناظر بیرونی نگاه کنیم 
تشتت، چنددستگی و تفرق اصولگرایان در 
شورای یکدست، به وضح قابل ملاحظه است. 
چنانکه طیف حامیان قالیباف از یک سو و 
طیف رادیکال و تند پایداری نیز از سوی دیگر 
در آتش این تفرقه می دمند و در نهایت شرایط 
فعلی که برون داده این تفکر و رویکردهاست 
را به نمایش می گذارند. لذا پر بیراه نیست 
گر بگوییم شرایط فعلی شهر تهران، شورا  ا
خالص سازی هایی  نتیجه  آن  شهرداری  و 
است که صورت گرفت تا یک جریان خاص 
بر مبنای منویات و اهداف خود کار را پیش 
ببرد و وضعیت فعلی را رقم بزند. اتفاقا چالش 
فعلی که اصولگرایان در مدیریت شهری با آن 
مواجه هستند جدای از عملکرد ناموفق و 
انتقادآمیزشان؛ به جهت همین یکدستی و 
گر  خالص سازی و حذف رقیب است. چرا که ا
صدای منتقد و مخالف در شورا و شهرداری بود 

امروز شاهد انتقادات تند خود اصولگرایان به 
شهردار منتخب شان به جهت عملکردهای 
بعضا غیر قابل دفاع و ابهام آمیز مثل قرارداد با 

شرکت چینی نبودیم.

   دعوا در شورا
خصوصی  اتوبوس  یک  که  بود  آبان،   6
وابسته به شرکت سیر و رفاه کاسپین، یکی از 
شرکت های همکار و مجاز در شبکه اتوبوسرانی 
تهران، در میدان شهدای تهران دچار حادثه 
شد. این اتوبوس با سه خودروی سواری و 
که در پی آن  کرد  سه موتورسیکلت برخورد 
یک نفر جان باخت و 6 نفر دیگر نیز مصدوم 
شدند. همین مساله جنجالی در شورای شهر 
کرد. سه شنبه خبرهایی مبنی  تهران ایجاد 
بر جدال لفظی دو عضو شورای شهر تهران بر 
سر مساله حمل و نقل و اتوبوس های فرسوده 
بیرون آمد. بگومگوهایی نه چندان دوستانه 
با چاشنی لعنت و نفرین. ماجرا از قرار است 
که رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر 
تهران در جلسه شورا با بیان اینکه این حادثه 
خ داده، قابل قبول  تلخ که در ساعت کاری ر
گر کمی این حادثه را ریشه یابی  نیست، گفت: »ا
کنیم می بینیم سال ساخت این اتوبوس ۸6 
بوده یعنی ۱۷ سال در تهران کار کرده و مسافر 
جابه جا کرده و این میزان کارکرد برای اتوبوس 
زیاد است و باید اورهال اساسی صورت بگیرد«. 
سیدجعفر تشکری هاشمی با بیان اینکه تهران 
به ۷۰۰۰ اتوبوس نیاز دارد و ما نمی توانیم دلخوش 
به قرارداد ۱۵۰۰ اتوبوس داخلی و یک قرارداد 
اتوبوس چینی که هیچ چیزش مشخص نیست، 
باشیم، افزود: »ما باید به هر قیمت ممکن 
اتوبوس برای تهران فراهم کنیم و در حالی که ۱۰ 

هزار میلیارد تومان بودجه مازاد برای حل مشکل 
ناوگان حمل ونقل عمومی اختصاص دادیم، اما 
بخش اندکی از این بودجه ها صرف بهبود ناوگان 
و توسعه آن شده است«. وی همچنین با بیان 
اینکه وضعیت خانواده متوفیان و افراد مجروح 
باید از طرف مسئولان شهری مورد سرکشی قرار 
بگیرد، بیان کرد: »شهرداری تهران در قبال این 
افراد مسئول است.« همین صحبت او باعث 
کنش  شد تا مهدی بابایی به صحبت های او وا
نشان داد و گفت: اتفاقا کسانی که به سازمان 
بازرسی کل کشور می روند تا سنگ اندازی کنند 
باید به عیادت این خانواده ها بروند. خون 
شهروندان حادثه دیده  به گردن شماست. خدا 
از تقصیرات شما نگذرد. تشکری هاشمی پاسخ 
داد: »خوش رقصی نداریم اینجا برای کسی. شما 
نماینده شهرداری نیستید. شما نماینده مردم 
شهر هستید. بساط خودتان را جمع کنید.« در 
مقابل  بابایی فریاد زد: »خوش رقصی نیست. 
خون مردم گردن شماست. خدا لعنت کند شما 
را« و با عصبانیت صحن شورای شهر را ترک کرد. 

   ماجرای واردات شهرداری 
کسی های  اما داستان واردات اتوبوس، ون و تا
برقی از سوی شهرداری تهران مساله ای است 
که برای امروز و دیروز نیست و بارها نسبت به آن 
صحبت شده است. مهم ترین مساله هم ناظر 
به قرارداد ۱.۲ میلیارد یورویی شهردار تهران 
با شرکت چینی بود که انتقادات زیادی به آن 
وارد آمد و حتی پای سازمان بازرسی کل کشور 
نیز به این مساله باز شد. چنان که ذبیح ا... 
خدائیان رئیس سازمان بازرسی کل کشور به 
موضوع قراداد میلیاردی شهرداری تهران با 
کسی های برقی  چین برای خرید اتوبوس، ون و تا

پرداخت و اظهارکرد: »شکی نیست که ما  نیاز 
به یک نوسازی در ناوگان حمل و نقل عمومی 
در تهران  داریم. ما مخالف ورود وسایل نقلیه 
برقی به کشور نیستیم اما ابهاماتی پیش آمده 
بود و از شهرداری استعلام کردند تا ابهامات 
برطرف شود، از جمله اینکه چند هزار ون و 
کسی و موتور برقی وارد می شود اما آیا  اتوبوس و تا
زیرساخت های آن مانند ایستگاه های شارژ برقی 
و امکان تأمین  برق آن از سوی وزارت نیرو وجود 
دارد؟ آیا شرکت های داخلی می توانند بخشی از 
این خرید را تأمین کنند تا ذیل قانون حمایت 
از خرید از تولیدکننده ایرانی از آنها حمایت 
کنیم؟ جلساتی برگزار و برخی ابهامات برطرف 
شد و رفع برخی ابهامات در دستور کار است و 
امیدواریم هر چه سریع تر این ابهامات برطرف 
شود، اما اینطور نیست که ما کار را متوقف کرده 
کانی در شورای  باشیم.« حال اینکه حامیان زا
شهر مخالفان را به جهت اینکه از مسیر سازمان 
بازرسی دنبال کرده اند مظان اتهام قرار می دهند 

که خود جای تامل دارد. 

   مدیران توان خود را بسنجند 
یک عضو  شورای شهر تهران در انتقاد به 
شهردار تهران اظهار کرد:  امروز شهرداری تهران 
بدون در نظرگرفتن وجود زیرساخت های مورد 
نیاز در شهر و در واقع امکانات حقیقی موجود 
در شهر و تجربیات گذشته دست به واردکردن 
کسی های  تا به خصوص  برقی  خودروهای 
برقی زده است. نرجس سلیمانی گفت: من با 
نفس عمل کاری ندارم به هر صورت ما باید یک 
ک حرکت بکنیم و  زمان به سمت انرژی های پا
این لازمه شهر ما برای بحث آلودگی است. اما 
این هم وظیفه مدیران است که در هر کار اولا 
توان خودشان را بسنجند و یک مدیر باید توان 
خود را بسنجد، امکانات واقعی خود را بدون 
منابعش در نظر گرفته باشد، توان پاسخگویی 
را هم در خود داشته باشد و  بعد دست به 
گرچه محدود در حدود  که ا فعالیتی بزند 
افراد  دست  اتوبوس  دستگاه   ۲۰۰ همین 
است، اما بداند که تصمیم او هر چه که باشد 
ولو محدود می تواند تاثیر زیادی در زندگی 
اشخاص در زندگی شهروندان این شهر قرار 
داده و ممکن است، خدای نکرده تاثیر منفی 
تکلیف  که  حالا  افزود:  وی  باشد.  داشته 
مقاصد و میدان های اصلی من جمله پاستور 
روشن شده و تکلیف عبور و مرور از پله های 
سیاسی هم به سرانجام رسیده یا به قولی 
مرکب آقایان از پل گذشته که البته به منزل 
کسی های  تا مشکلات  به  نرسیده  مقصود 

برقی رسیدگی کنید. 
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گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« چالش های شورای شهر ششم را بررسی می کند

جنجال، دستاورد یکدستی اصولگرایانه 
کسی های برقی رسیدگی کنید کانی تکلیف پاستور روشن شده به مشکلات تا    نرجس سلیمانی:  آقای زا

با  مجلس  نهایت  در  شفیعی:  مطهره  ملی-  آرمان 
کرد و سنی« موافقت کرد تا حسین زاده  استعفای نماینده »
صدور  با  شهریور  پنجم  رئیس جمهور  برود.  پاستور  به 
حکمی عبدالکریم حسین زاده؛ نماینده نقده و اشنویه در 
مجلس دوازدهم را به سمت معاون خود در امور توسعه 
روستایی و مناطق محروم کشور منصوب کرده بود، منتها 
طبق آئین نامه مجلس باید استعفای نمایندگان به تصویب 
مجلس می رسید اما نمایندگان دلواپس مجلس از همراهی 
با دولت خودداری کرده و تا قبل روز چهارشنبه با استعفای 
این نماینده برای حضور در مجلس مخالفت می کردند. 
آن ها دلیل واقعی برای این اقدام نداشتند به عنوان نمونه 
در جلسه هفته اول مهرماه مجتبی ذوالنوری، عضو شورای 
مرکزی جبهه پایداری و نماینده مجلس گفت: »مقام معظم 
به  رفتن  برای  را سکویی  که مجلس  فرموده اند  رهبری 
گرچه خود حسین زاده متقاضی  جایگاه دیگر قرار ندهید؛ ا
رفتن از مجلس نبود و رئیس جمهور وی را انتخاب کرد، اما 
تعداد افرادی که از مجلس برای دولت در این دوره رفتند 
غیرمتعارف است و من فکر می کنم که شاید عدم توجه به 

شأنیت مجلس و نمایندگی مردم دلیل آن باشد«.
   پایداری بازهم مخالفت کرد

روز گذشته 6 نفر در مخالفت با استعفای حسین زاده 
صحبت کردند که اعضای جبهه پایداری در صف نخست 
بودند؛ امیرحسین ثابتی نماینده تهران، حمید رسایی 
مهدی  قم،  نماینده  روانبخش  قاسم  و  تهران  نماینده 
کوچک زاده از نمایندگان تندرو و چهره های نزدیک به 
سعید جلیلی در قالب تذکر و نطق با استعفای عبدالکریم 
کردند. امیرحسین ثابتی، نماینده  حسین زاده مخالفت 
مردم تهران در مجلس نیز در اظهاراتی به عنوان مخالف 
کید کرد: ما  استعفای حسین زاده از نمایندگی مجلس تا
گر امروز به جای  بحث شخصی با آقای حسین زاده نداریم و ا
ایشان فرد دیگری هم بود من مخالف بودم چرا که اینکه یک 
نفر سه هفته پیش در صحن صحبت کرده است و نمایندگان 
به هر دلیلی با استعفای او مخالفت کردند، دوباره بدون 

تغییر شرایط همان درخواست مطرح می شود، آیا این غیر از 
لجبازی با مجلس است؟ خاطرم هست که در یکی از دولت ها 
وقتی وزرای دولت استیضاح می شد، رئیس جمهور برای آنها 
حکم مشاور صادر می کرد و گفته می شد که دولت در حال 
لجبازی با مجلس است. وی افزود: مساله بعدی این است 
که همه ما از مردم رای گرفتیم و قولی به مردم داده ایم که 
۴ سال در مجلس بمانیم؛ حال اینکه امروز به بهانه اینکه 
پست دیگری بگیریم از نمایندگی مجلس استعفا دهیم، 
باعث می شود که مردم بگویند مجلس در راس امور نیست و 
نمایندگان مجلس را پله ای کردند تا به مناصب دیگر برسند. 
از طرف دیگر طبق قانون، ایجاد معاونت توسعه روستایی بر 
عهده وزارت جهاد کشاورزی است، چرا کاری که خلاف قانون 
آئین نامه و همه چیز است را انجام دهیم؟ مساله بعدی 
توصیه رهبری مبنی بر عدم خروج نمایندگان از مجلس 
است؛ رهبری به چه زبانی بگویند که مجلس را خالی نکنید؛ 
مردم نقده و اشنویه چه گناهی دارند که تا چند ماه نباید 

نماینده داشته باشند؟
   حمله به ظریف با رمز حسین زاده 

رسایی از فرصت نطق در مقام مخالفت با استعفای 
حسین زاده برای هجمه به ظریف و پزشکیان استفاده کرد. 
این نماینده دلواپس ضمن مخالفت با این استعفا گریزی نیز 
به لایحه اصلاح قانون به کارگیری افراد در مشاغل حساس 
زد و ضمن حمله به ظریف، اظهارکرد: باید به قانون احترام 
گذاشته شود، قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس به امضای همین رئیس مجلس رسیده است و از 
گر کسی  سال ۱۴۰۱ قانون شده است. این قانون می گوید ا
خودش، همسر و فرزندش تابعیت داشته باشد نباید پست 
حساس بگیرد. بعد رئیس جمهور محترم کسی را که وزارت 
اطلاعات می گوید فرزندش تابعیت آمریکا دارد، معاون 
راهبردی کرد. تابعیت قهری یک چیز من درآوردی است. 
ح مجدد این استعفا  رسایی در بخشی از انتقاداتش از طر
نیز گفت: با آن جایگاهی که قانون و رأی نمایندگان به ما 
اعطا کرده، ما وکیل مردم هستیم و باید به این جایگاه احترام 

بگذاریم. از آن رأی قبلی که ما دادیم تا الان چه اتفاقی افتاده 
است؟ چه چیزی عوض شده است؟ من با شخص آقای 
حسین زاده مخالفتی ندارم، اما این روال را غلط می دانم. 
این روال یعنی تضعیف مجلس. آیا مصداق عوض شده که 
حکم ما و نظر ما عوض شود؟ هیچی عوض نشده و همه 
چیز سر جای خود است پس دلیلی ندارد رأی ما تغییر کند. 
نماینده تندرو مجلس اصل این معاونت را نیز زیرسوال برد و 
افزود: امور مربوط به روستاها بر عهده وزارت جهاد کشاورزی 
است و ایجاد معاونت جدید برای این بخش نادرست است. 

   کوچک زاده دوپهلو حرف زد
سنگینی  مخالفت  کرد  سعی  اما  کوچک زاده  مهدی 
نداشته باشد بنابراین بیان داشت: کور خواندید، ما مشکلی 
با کردبودن و اهل تسنن بودن عبدالکریم نداریم. بلکه حرف 
بنده آن است که در این انتخابی که رئیس جمهور انجام 
داده است، اصل تعارض منافع رعایت نشده است. بهتر بود 
که رئیس جمهور فردی را برای مناطق محروم انتخاب کند که 
خودش متعلق به یک منطقه محروم نباشد. نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی اظهارکرد: از رئیس جمهور 
می خواهم که اول حکم ندهد و بعد نماینده استعفا دهد، 
بلکه باید قانون رعایت شود و وفاق فقط حول قانون قابل 
کید کرد: البته این آنجا که در  شکل است. کوچک زاده تا
رسانه ها بعضا می گویند که علت مخالفت ما با حسین زاده 
مسائل مربوط به شیعه و سنی و فارس و کردبودن است، 
بیایید به استعفای حسین زاده رأی مثبت دهیم چرا که 

به هیچ وجه این مسائل دلایل مخالفت ما نبوده و نیست. 
   در نهایت... 

در نهایت مشخص نیست حضور عجیب سعید جلیلی در 
مجلس تاثیری در مخالفت های اعضای پایداری با استعفای 
حسین زاده داشته یا خیر اما هر چه باشد پایداری که قبل 
انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم خود را در ارکان رسمی 
دولت تصور می کرد، برایش سخت است با دولتی همراهی 
کند که پاستور را از آن خود کرده و در مجموعه دولت سایه، 

از تلاش برای تضعیف پزشکیان و یارانش دریغ نمی کنند. 

پایداری بازهم بازی درآورد

بالاخره؛موافقتبااستعفایحسینزاده
      حمله به ظریف و پزشکیان به بهانه مخالفت با حسین زاده

 اروپا انتقام اوکراین را 
از جزایر سه گانه می گیرد?

همگراییاروپاواعراب
سهگانه جزایر در

بیانیه اخیر کشورهای عربی عضو شورای 
همکاری های خلیج فارس به همراه اتحادیه 
جزایر  بر  امارات  مالکیت  ادعای  و  اروپا 
سه گانه ایران، موجی از خشم را در کشور به 
راه انداخته است. نه تنها مقامات رسمی 
ایرانی این ادعاها را محکوم کرده اند بلکه 
شهروندان  دیگر  سطح  در  کنش ها  وا
هم پررنگ و تند بوده است. سیدعباس 
عراقچی در همان روزهای نخست انتشار 
جزایر  گفت: مساله  آن  مورد  در  بیانیه 
سه گانه همواره یکی از موضوعات حساس 
در روابط ایران و برخی کشورهای عربی 
این  است.  بوده  فارس  خلیج  حاشیه 
جزایر که به طور تاریخی و حقوقی متعلق 
به ایران هستند، در برخی مقاطع مورد 
ادعاهای ارضی امارات قرار گرفته اند، اما 
کمیت  کید کرده است که حا ایران بارها تأ
کره و همیشگی  آن بر این جزایر غیرقابل مذا
است. این در حالی است که چندی پیش 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با اشاره به جلسه هیاتی 
از این کمیسیون با اعضای شورای تامین 
استان هرمزگان بیان داشت: در این جلسه 
مقرر شد  مسکونی سازی و توسعه جزایر 
سه گانه ایرانی اعم از توسعه اقتصادی و 
فرهنگی در دستور کار قرار گیرد تا همه مردم 
ایران بتوانند از فرصت های ارزشمند این 

سه جزیره ایرانی استفاده کنند.
    نقض اصل حسن همجواری 

یک استاد دانشگاه و کارشناس مسائل 
شکایت  امکان  خصوص  در  بین الملل 
حقوقی امارات متحده عربی از ایران گفت: 
تحرکاتی که امارات انجام داده از نظر حقوق 
حسن  اصل  نقض  نوعی  به  بین الملل 
مسالمت آمیز  زندگی  اصل  و  همجواری 
ایران  است.  یکدیگر  کنار  در  کشورها 
کید کرده که کشورهای همسایه  همواره تا
در  عربی  متحده  امارات  ویژه  طور  به  و 
صورتی که در مورد برخی از مسائل با ایران 
تفاوت دیدگاهی دارند، می توانند آن را 
عبارت  به  کنند.  حل  گفت وگو  طریق  از 
از اصول مهم  که  دیگر اصل حسن نیت 
حقوقی است، از سمت ایران مورد توجه 
قرار گرفته، اما در مقابل اماراتی ها چنین 
اصلی را نادیده گرفته و برخلاف آن عمل 
کرده اند. به نوشته خبرآنلاین با توجه به 
کشوری بزرگ؛ قدرتمند و با  اینکه ایران 
حضور تاریخی در شمال و جنوب خلیج 
فارس است، چنین اقداماتی به نوعی نقض 
دوستی  نقض  و  همجواری  حسن  اصل 
محسوب  کشور  دو  میان  همسایگی  و 
کریان در ادامه با اشاره  می شود. مهدی ذا
به همراهی اروپایی ها با کشورهای عربی در 
خصوص جزایر سه گانه اظهار کرد:  توسل 
برای  بهانه  نوعی  بین الملل  حقوق  به 
رسیدن به مقاصد سیاسی از سوی امارات 
کشورهای اروپایی است. در شرایطی  و 
که مسائل منطقه پیچیدگی های خاصی 
اوکراین در  و  کرده و جنگ روسیه  پیدا 
یکطرف و درگیری های غزه در سوی دیگر و 
گسترش آن به یمن و لبنان دیده می شود، 
این نوع فعالیت ها در واقع با شعار و پرچم 
ناصواب  حرکت  نوعی  حقوق بین الملل 
اتفاقات  می تواند  که  است  نادرست  و 
کل منطقه وجود دارد را  که در  تلخی را 
گسترده تر کند. وی افزود: بنابراین من فکر 
نمی کنم اتکا بر حقوق بین المللی که امارات 
یا بحث  ح می کنند  اروپا مطر اتحادیه  و 
دیوان لاهه که پیش می کشند، نیت واقعی 
و حقیقی طرفین محسوب شود. همانطور 
گر مبنا را حقوق بین الملل در نظر  که گفتم ا
ایران  از سوی  بگیریم، اصل حسن نیت 
همواره مورد توجه بوده و صحیح ترین و 
که در روابط  قانونی ترین روش و رویه را 
بین الملل شناسی شده، ایران به آن پایبند 
بوده و مورد تائید قرار می دهد. این تحلیلگر 
مسائل بین الملل بیان کرد: وقتی می شود 
اختلافی را با گفت وگو حل کرد دیگر به دادگاه 
اینکه طرف دیگر  مراجعه نمی کنند. مگر 
یا بخواهد به  خودش قصد دعوا داشته 
بحران دامن بزند و چنین رویه ای نادرست 
کریان عنوان کرد: اروپا که  است. مهدی ذا
خودش را وارد ماجرای جزایر سه گانه کرده، 
می خواهد انتقام سیاسی خودش را از ایران 
و  روسیه  جنگ  موضوع  واقع  در  بگیرد. 
اوکراین است که اینجا خودش را بروز داده 
است. من اینجا اشاره کنم که یک سره هم 
نمی شود امارات و اروپا را زیرسؤال برد. ما 
باید مقداری هم خودمان را زیرسؤال ببریم. 
وی تصریح کرد:  عدم بهره گیری مناسب و 
کم کاری ایران از رخ دادهای منطقه و جهان 
که این اتفاق افتاده و  سبب همین شده 
اروپا کنار امارات قرار بگیرد. ایران در موضوع 
روسیه به اوکراین از نظر حقوق بین الملل 
کند.  اتخاذ  بهتری  سیاست  می توانست 
که توسل به قوه قهریه در مسائل  از آنجا 
بین کشورها در حقوق بین الملل محکوم 
چنین  می توانست  هم  ایران  می شود، 
نگاهی داشته باشد. اینها همه دومینوهایی 
هستند که وقتی ردیف می شود مشکلات 

خاص خود را ایجاد می کند.


